
❙ Szinte éppen egy esztendôvel ezelôtt be-
szélgettünk a terveirôl, elképzeléseirôl,
azután, hogy elnyerte a Telekom Zene-
karnál kiírt zeneigazgatói pályázatot.
Mennyire elégedett az elsô esztendôvel?

– Szakmailag a vártnál lényegesen jelentô-
sebb fejlôdést értünk el, ami morálisan is so-
kat használt, s úgy érzem, megfelelô meder-
be terelte a társaságot. A közös, eredményes
munka segített abban is, hogy köztem és a
muzsikusok között valóban nagyon jó kap-
csolat alakuljon ki. Az elsô szezont értékelve
nem is tudok árnyoldalakról beszámolni, ha
csak arról nem, hogy anyagi téren mind a mai
napig bizonytalanság fenyeget… Azért re-

ménykedem benne, hogy valahogy majd ez a
helyzet is megoldódik. A Telekom Zenekar je-
lenleg – a nagyzenekarok között – a legkisebb
költségvetéssel mûködô együttes. De úgy
vélem, sikerült bizonyítanunk, hogy a zené-
vel való koncentrált foglalkozással, jó szak-
mai légkörben lehet jó eredményeket elérni.
A másik oldalon is szükség lenne hosszú tá-
vú támogatásra, s az elért eredményeinknek
megfelelôen prezentálni az együttest. Változ-
tatni kellene a zenekar menedzselésén is.

❙ Bolvári-Takács Gábor július 1-jétôl
megválik az együttestôl. Pályázatot ír-
nak ki a posztjára? 

– A tervek szerint a jövôben nem lesz külön
zenekari igazgatói poszt, de errôl még tár-
gyalunk. Tavaly ugyanis átalakult nálunk a
foglalkoztatás, szinte minden zenekari ze-
nész vállalkozóként dolgozik, az egyesület-
tel áll szerzôdésben, tehát a munkáltatói
tennivalók jelentôsen csökkentek. A jelen-
legi tervek szerint egyelôre ezt a feladatkört
is én fogom ellátni.

❙ Ezek szerint sikerült megvalósítania azt
az elképzelését, mely szerint az állandó ze-
nekari státuszok elkényelmesítik a zené-
szeket, ezért egytôl három éves idôszakra
szóló szerzôdéseket kapnak a muzsikusok.

– Igen, jelenleg már ez a rendszer mûködik,
de szeretnénk tovább finomítani. Továbbra
is úgy vélem, a zenekar belsô létszáma a
büdzsétôl függ, a rendelkezésre álló össze-
get azonban minél racionálisabban kell fel-
használni, s szeretnék minél több pénzt a
zenészekre fordítani. A bérköltségnél és a
járulékos költségeknél is fontos a helyes
arányok kialakítása. Egyébként egy általá-
nos menedzservezetôt szeretnék, mert úgy
vélem, ezt a feladatot modernebb formában
kellene ellátni. 

❙ Van már jelöltje erre a feladatra?
– Még nincs, és nem is szeretném ezt a kér-
dést csak én eldönteni. Az nagyon lényeges
tennivalónk, hogy a vállalaton belül átpozí-
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„A Telekom Szimfonikus Zenekar
Magyarországé”
Keller András szerint a mostani pénzelosztás nem a minôséget veszi alapul

Túl van az elsô, a Magyar Telekom Szimfonikus Zenekar élén töltött szezonján

Keller András. S bár úgy véli, az együttesépítés több éves folyamat,

mûködésének eredményei részben már megmutatkoznak. Annak ellenére

azonban, hogy az együttes szakmai színvonaláról több neves vendég elisme-

réssel nyilatkozott, s a koncertekrôl számos dicsérô kritika látott napvilágot,

a zenekar továbbra is anyagi gondokkal küzd. A következô évadban erre is

szeretnének megoldást találni, és néhány további változtatást kívánnak még

végrehajtani az együttes szerkezetében. A zenekari igazgató, Bolvári-Takács

Gábor, aki több éven keresztül töltötte be ezt a posztot, július 1-tôl távozott

az együttestôl, és a helyét a tervek szerint átmenetileg Keller András veszi át. 
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cionáljuk a zenekart. A kuratóriumi megbe-
szélések során egyébként már a névváltoz-
tatás gondolata is felmerült. A jelenleg viselt
elnevezés ugyanis megköti a kezünket. A
fenntartónk támogatása mellett azonban
jelentôs állami részvételre is szükség volna.
Felháborítónak tartom, hogy az állam úgy
tesz, mintha semmi köze sem lenne ehhez
az együtteshez... Az Önkormányzati és Te-
rületfejlesztési Minisztérium költségvetés-
ében elkülönített keretbôl, amelyet az Ok-
tatási és Kulturális Minisztérium oszt szét,
csupán ötmillió forintot kapott zenekarunk.
S ezt az összeget azzal a megjegyzéssel ítél-
ték nekünk oda, hogy az együttes közfel-
adatot is ellát… Szerintem eddig is azt lát-
tunk el, és ezután is ezt fogjuk tenni.
Összehasonlítva a többi, zenekari támoga-
tással, ezt az összeget sértônek találom.
Ahogy például a nagyszerû Orfeo Zenekar
3 millióját is. Kevésbé kiemelkedô együtte-
sek kaptak ennél jóval jelentôsebb támoga-
tást. Hiába végeztünk nagyszerû munkát,
nem vették észre, nem is hallgatták meg a
koncertjeinket. Az egész elosztási rendszert
elhibázottnak tartom. Nem attól lesz valaki
kulturális tényezô, hogy bejegyzett cég
vagy alapítvány, hanem attól, hogy mit tud
adni ennek az országnak. A döntéshozók
nem túl jól tájékozódnak itthon sem, az or-

szághatárokon kívülre pedig egyáltalán
nem látnak, és nincs reális képük a nemzet-
közi zenei életrôl.  

❙ Talán ezen a téren is segít majd a
mûvészeti törvény megszületése…

– Azért nem tartom jónak az elkészült terve-
zetet, mert nem terjed ki a zenei paletta min-
den résztvevôjére. A kisegyütteseket, a sza-
badúszókat kihagyja, nem tud számukra
megfelelô támogatást biztosítani, ezért véle-
ményem szerint alkalmazhatatlan és értékte-
len. Hiszen mindez odáig vezethet, hogy
nem lesz Magyarországon kamarazene.
Nem is tudom, hogyan gondolják ezt…

❙ Ön szerint mi jelentené a jó megoldást?
– Egy zenei alapra lenne szükség, amely
nem a jelenlegi struktúrában mûködik. Üzle-
tileg érdekeltté kellene tenni a multicégeket,
hogy ezt az alapot támogassák. A kultúra a
nemzeti fennmaradás legfontosabb része, s
ezt óriási összeggel kellene támogatni, s nem
állandóan hozzá nem értô emberektôl
szponzorációs segítséget koldulni. A magyar
zenei élet számos szereplôje világszínvona-
lon zenél, föléjük ernyôt kellene tartani. A
zenekari törvény akkor jó, ha ki lehet terjesz-
teni mindenkire. Mostani formájában ugyan-
is nagyon sok, magas szinten muzsikáló, ér-
téket képviselô mûvész marad ki belôle. A
magyar nemzeti zenekultúrát pedig meg kel-
lene tudni becsülni. 

❙ De az ötmillió mellé még jelentôs ösz-
szegre lesz szüksége az együttesének,
hogy a következô szezonban is koncer-
tezni tudjanak…

– Mindenki azt gondolja, hogy az együttes
fenntartója a Telekom, pedig arról van szó,
hogy a zenekar 1990 óta a Távközlési Zenei
Alapítvány keretében mûködik, amelynek
fenntartását 1992-tôl vállalja a Magyar Táv-

közlési Rt. Nem lehet állandóan azt várni a
cégtôl, hogy még több és még több pénzt
adjon az együttesre, hiszen így is a Telekom
a kultúrára legtöbbet áldozó magáncég. Én,
valószínûleg elég naiv módon, azt gondol-
tam, a minôség önmagáért beszél, a mosta-
ni elosztás azonban a szakmai teljesítményt
nem veszi alapul. Hiába a rengeteg pozitív
kritika, hiába jönnek hozzánk a legnagyobb
mûvészek örömmel játszani, az állam nem
létezônek tekinti ezt az együttest. De tu-
dom, nincs mögötte megfelelô lobbi-
tevékenység… S pénz nélkül sokkal nehe-
zebb nagy sztárokat vendégül látni, valóban
ütôs produkciókat életre hívni. A közönség
pedig el van butítva…

❙ Azt is emlegette a tavalyi, a Zenekar
lapnak adott interjújában, hogy reméli,
a kommunikációs menedzsmenttel kö-
zösen találnak majd olyan pontokat,
hogy az egyes produkciók finanszírozá-
sába társrésztvevôket is be tudjanak
vonni.

– Sajnos, mivel a Telekom az egyik leg-
erôsebb vállalat, így ha valaki egy koncer-
tünket támogatja, akkor azt gondolja, hogy
a Telekomot segíti pénzzel… Ezért más cé-
gektôl  pénzt szerezni teljesen reménytelen
vállalkozás. Nincsenek tisztázva a helyze-
tek. Ameddig a vállalat nagyobb összeggel
tudta támogatni az együttest, addig senkit
sem érdekelt, hogy ezt hogyan, milyen for-
mában teszi, pontosan mennyit áldoz a ze-
nekarra. Pedig a cég azzal támogatja a hazai
kultúrát, hogy segíti az együttest. A zenekar
viszont Magyarországé, s errôl a kulturális
miniszternek is el kellene gondolkodnia…  

❙ S hogyan viselik a zenészek, hogy még
kimagasló teljesítményük ellenére sem
rendezôdött az együttes anyagi helyze-
te?
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– A zenekar a létéért, a fennmaradásáért
küzdött, s úgy gondolom, a nagy többséget
tekintve, a legnemesebb módon kezelte a
problémát. Amikor zenéltünk, senkinek
sem jutott az eszébe, hogy milyen rosszak a
körülményeink. Mindenképpen nagyszerû
társaságnak tartom ôket.

❙ Tavaly némi aggodalommal fogadta
Önt a zenekar. Hamar megnyugodtak a
kedélyek? 

– Igen, mert mindenki szembesült azzal,
hogy valóban azt hajtom végre, amirôl be-
széltem. A programomat pontosan, pontról-
pontra igyekszem megvalósítani. A pályáza-
tomban megfogalmazott tervektôl, céloktól
nem térek el. Igyekszem úgy dolgozni,
hogy minden, amit a mûvészi színvonal ér-
dekében teszek, számon kérhetô legyen raj-
tam. S többek között azért is vállaltam el ezt
a feladatot, hogy a vállalaton belül a zene-
karról való gondolkodást megváltoztassam.
Ez azonban még nem történt meg. Nem tu-
dom, hogy végül sikerül-e, de mindent en-
nek rendelek alá. Ahogy tavaly, a pályáza-
tom kapcsán említettem, mindez azonban
több évre szóló terv… 

❙ Milyen mûsorral várják a következô
szezonban a közönségüket? 

– Folytatjuk a Fischer Annie bérletet, emel-
lett lesz ismét Bach és kortárs zene. Szeret-
ném kellô súllyal képviselni a ritkán játszott
mûveket is. Tavaly Bartók szerepelt a prog-
ramunkban, idén a romantikusok kerülnek
a középpontba. Beethoven összes zongora-
versenye is elhangzik Ránki Dezsô elôadá-
sában, közös rendezésben a BMC-vel. S
mindegyik koncertünkön a mûvészi meg-
közelítés a legfontosabb. 

❙ A hírek szerint a vendégeik nagyon jó
benyomásokkal távoznak, s azt mond-
ják szerethetô együttest, érzékeny zené-
szeket ismertek meg a Telekom Zenekar-
nál. 

– Ennek nagyon örülök. Ahogy annak is,
hogy rengeteg visszajelzést kaptunk a
közönségtôl, muzsikusoktól, hogy az együt-
tesnek nagyon jófajta kisugárzása lett. 

❙ S milyennek találta Ön a zenekart,
amikor szeptemberben elkezdett velük
dolgozni?

– Megelôzött a hírem, gyakoroltak, úgy fo-
gadtak, hogy mindenki alaposan felkészült.
De ennek így is kell maradnia! Zenésznek
lenni ugyanis nem pénzkérdés, s aki nem
akarja mindezt így csinálni, annak nem kell
itt lennie. S tényleg nem az a legfontosabb,
hogy valaki virtuóz technikával rendelkez-
zék. Az érzékenység, a hit, az odaadás, a
mûvészeti alázat legalább ennyire lényeges.
Úgy érzem, jó úton haladunk. 

❙ S mennyiben elégedett a karmesteri
mûködésével?

– „Botcsinálta” dirigens vagyok, számos
ügyetlenségem akadhat, mégis az számít
azonban, hogy valaki jó zenész-e vagy sem.
S hihetetlen erôt ad az is, hogy koncertezô
mûvészként meg tudok szólaltatni egy
hangszert. A zenében a jót, az igazat kell
keresnünk. Bizonyos szellem elültetése a
fontos, az, hogy a muzsikusok magas szin-
ten foglalkozzanak a zenével, a mûvekkel.
Ebben a munkában egyébként az is renge-
teget segített, hogy 21 éve vezetem a saját
kisegyüttesemet. S ez bizony összehasonlít-
hatatlanul nehezebb feladat, mint egy nagy-
zenekar irányítása. 

❙ Ekkora gonddal jár még egy olyan sike-
res kvartett vezetése is, mint a Keller vo-
nósnégyes? 

– Reménykedem abban, hogy még földi éle-
temben fogom ezt igazán jól csinálni... De
tisztán kell azt is látni, hogy a zene nem
demokratikus… Szerintem az együttesveze-
tés nem feltétlenül arról szól, hogy a kar-

mester jól tudja-e ütni a hármat, szépen tak-
tíroz-e mert ugyebár ez nem meríti ki a diri-
gensi munka fogalmát. A lényeg az, hogy
megmutassam, hogyan formáljanak meg
egy frázist, hogyan tudjuk ezeket összekap-
csolni, és hogyan jön létre az adott zenemû
építménye. De az is fontos, hogy a
megfelelô helyekre ki tudjam választani a
megfelelô embereket. A zenekarépítés te-
kintetében nagyon fontos a flexibilitás is. Az
elsô hegedûszólam például úgy érzem, re-
mek lett. A hangzás óriási mértékben meg-
nôtt, s a muzsikusok bátrabban differenciál-
nak, de e tekintetben vannak még
javítanivalóink. Annak, hogy a legjobb ze-
nekarok közé tartozzunk, nagyrészt meg-
vannak a személyi feltételei, már csak az
anyagi és szervezeti feltételei hiányoznak…. 

❙ Hogyan tudja a szólistaságot, a kama-
raegyüttest és a zenekarvezetést mind-
mind mûködtetni az életében?

– Még keresem az egyensúlyt. Naivitás volt
a részemrôl azt hinni, hogy együtt minden
jól fog mûködni. A kvartett talán a legfonto-
sabb része az életemnek, de kevesebb idô
jut rá, s egyelôre folyik a kellô súlypontok
megtalálása.  

❙ A szerzôdése 1 +2 esztendôre szól…
– Ennyi idô is kevés, hogy a magammal ho-
zott zenei gondolkodást át tudjam ültetni a
muzsikusokba. Nagyon lényeges, hogy ne
csak ütésre játszanak, s valóban értsék egy-
más játékát. Sôt, ne csak értsék, érezzék is.
Szeretném elérni, hogy felismerhetô, saját
hangja legyen ennek a zenekarnak. Igyek-
szem a zenészeket fanatizálni, hogy ôk is a
rám jellemzô hittel, odaadással muzsikálja-
nak. Még nem tudom, mi lesz két év múlva.
Mindenesetre az a célom, hogy a mûvek a
lehetô leghitelesebben szólaljanak meg, és
nagyon szeretném, ha együttesünk nemzet-
közi rangúvá válna. R. Zs. 

12 XV. ÉVFOLYAM 4. SZÁM

ZENEI KÖZÉLETÜNK

06-  18.6.2008  13:49  Page 12




